

နိမိတ် (နည်းပညာ)

မြန်မာနိုင်ငံသည် ၁၉၈၇ခုနှစ်တွင် ဖွံ့ဖြိုးမှုအနည်းဆုံးနိုင်ငံ(LDC)စာရင်းရောက်ရှိခဲ့ပြီး လက်ရှိတွင် ဖွံ့ဖြိုးမှုအနည်းဆုံးနိုင်ငံအဖြစ်မှ လွတ်မြောက်ရေးကို အရှိန်အဟုန်ဖြင့် ကြိုးပမ်း ဆောင်ရွက်နေပြီဖြစ်ကြောင်း တွေ့မြင်သိရှိရပါ သည်။



ဖွံ့ဖြိုးမှုအနည်းဆုံးနိုင်ငံအဖြစ်မှ လွတ်မြောက်ရေးအတွက် ကုလသမဂ္ဂမှ ချမှတ်ထားသော ပြန်လည်သုံးသပ်စံနှုန်းများကို ဦးစွာတင်ပြလိုပါသည်။ ယင်းတို့မှာ တစ်ဦးကျပ်ငွေ စံသတ်မှတ်ချက် (Gross National Income- GNI)၊ လူသားအရင်းအနှီးစံသတ်မှတ်ချက် (Human Assets Index- HAI)၊ စီးပွားရေးထိခိုက်လွယ်မှုစံသတ်မှတ်ချက် (Economic Vulnerability Index- EVI) တို့ဖြစ်ပြီး ၂၀၁၅ခုနှစ် သုံးသပ်ချက်တွင် တစ်ဦးကျပ်ငွေ စံသတ်မှတ်ချက်အဖြစ် နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံ၏ နှစ်စဉ်တစ်ဦးချင်းဝင်ငွေ စုစုပေါင်း တန်ဖိုး ဒေါ်လာ(၁၂၄၂) ရှိရမည်ဖြစ်သည်။ ဒုတိယစံနှုန်းဖြစ်သည့် လူသားအရင်းအနှီး နှီးညွှန်းကိန်းဆိုသည်မှာ အဟာရချို့တဲ့မှု၊ (၅)နှစ်အောက် ကလေး သေဆုံးနှုန်း၊ အလယ်တန်းအဆင့်ကျောင်းနေနှုန်း၊ သက်ကြီးစာတတ်မြောက်မှုနှုန်း စသည့် ညွှန်းကိန်းလေးရပ်ကို ဆတူအမှတ်ပေးသတ်မှတ်ခြင်းဖြစ်ပြီး (LDC)နိုင်ငံစာရင်းမှ လွတ်မြောက် ရန် (၆၆)မှတ်ရှိရန်လိုအပ်ပါသည်။

တတိယစံနှုန်းဖြစ်သည့် စီးပွားရေးဆိုင်ရာ ထိခိုက်လွယ်မှု ညွှန်းကိန်းကိုမူ လူဦးရေ၊ ဝေးလံ ခေါင်သီမှု၊ ပို့ကုန်အမည်နည်းပါးမှု၊ နိုင်ငံ၏ပျမ်းမျှ အသားတင် ထုတ်ကုန်တန်ဖိုးစုစုပေါင်း(GDP) တွင် လယ်ယာသားငါး၊ သစ်တောကဏ္ဍပါဝင်မှု အချိုး၊ မြေနိမ့်ကမ်းခြေဒေသရှိ လူဦးရေအချိုး၊ ပို့ကုန်နှင့် ပြည်ပဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းများ မတည်ငြိမ်ခြင်း၊ သဘာဝဘေးသင့်ဒုက္ခများ၊ လယ်ယာ ကဏ္ဍထုတ်လုပ်မှု မတည်ငြိမ်ခြင်း စသည့်ညွှန်းကိန်းများကို ပေါင်းစည်းတွက်ချက်ပေးခြင်းဖြစ်ပြီး EVI ညွှန်းကိန်း အနည်းဆုံး(၃၂)မှတ်သာရှိရမည်ဖြစ်သည်။ အဆိုပါစံနှုန်း သတ်မှတ်ချက် (၃)မျိုးအနက် (၂)မျိုးနှင့် ကိုက်ညီလျှင်သော်လည်းကောင်း၊ တစ်ဦးချင်းဝင်ငွေ (၂)ဆတိုးလျှင်သော် လည်းကောင်း LDC လွတ်မြောက်ရေးစံနှုန်းများနှင့် ကိုက်ညီမည်ဖြစ်ပြီး Committee for Development Policy (CDP)၏ထောက်ခံမှုကို ရရှိမည်ဖြစ်ကာ Economic and Social Council (ECOSOC)၏ ထပ်ဆင့်ထောက်ခံချက်ဖြင့် ကမ္ဘာ့ကုလသမဂ္ဂအဖွဲ့တွင် အထွေထွေညီလာခံသို့ တင်ပြမှတ်တမ်းတင်သွားမည်ဖြစ်ပြီး စတင်မှတ်တမ်းတင်သည့်ကာလမှ သုံးနှစ်ကျော်လွန်သည်ထိ စောင့်ကြည့်အကဲဖြတ်ပြီးမှသာ ဖွံ့ဖြိုးမှုအနည်းဆုံး နိုင်ငံစာရင်းမှ လွတ်မြောက်မည်ဖြစ်သည်။

မြန်မာနိုင်ငံအနေဖြင့် ၂၀၁၂ခုနှစ်စာရင်းများအရ ဒုတိယစံနှုန်း HAI ညွှန်းကိန်း(၆၈.၆)မှတ် ရရှိသည့်အတွက် သတ်မှတ်စံနှုန်း ပြည့်မီကျော်လွန်လျက်ရှိပြီဖြစ်ပြီး GNI သတ်မှတ်ချက်အတွက်မူ တစ်နိုင်ငံလုံး၏နှစ်စဉ် ပျမ်းမျှတစ်ဦးချင်းဝင်ငွေစုစုပေါင်းသည် ၂၀၁၁ခုနှစ်တိုင်းတာချက်အရ (၁၀၅၇)ဒေါ်လာရှိပြီဖြစ်သည့်အတွက် သတ်မှတ်ချက်ပြည့်မီရန် အနည်းအကျဉ်းသာ လိုတော့ ကြောင်း တွေ့ရှိရပါသည်။ EVI ညွှန်းကိန်းမှာ (၄၅)မှတ်ခန့်ရှိနေသည့်အတွက် သတ်မှတ်ချက်ပြန်လည်စစ်ဆေးခြင်းလိုအပ်ပါသည်။

EVI ညွှန်းကိန်းပြည့်မီလာစေရန်အတွက် စီးပွားရေးထိခိုက်လွယ်မှုဆိုင်ရာဆပ်ကော်မတီ ဖွဲ့စည်းထားရှိပြီး စီးပွားရေးထိခိုက်လွယ်မှုဆိုင်ရာညွှန်းကိန်းများ စုစည်းတင်ပြနိုင်ရေး အလေးပေး ဆောင်ရွက်လျက်ရှိကြောင်း ကြားသိရပါသည်။ ယင်းစီးပွားရေးထိခိုက်လွယ်မှုဆိုင်ရာ ဆပ် ကော်မတီတွင် မွေးမြူရေး၊ ရေလုပ်ငန်းနှင့် ကျေးလက်ဒေသဖွံ့ဖြိုးရေးဝန်ကြီးဌာန အပါအဝင် သက်ဆိုင်ရာဝန်ကြီးဌာန အသီးသီးမှအဖွဲ့ဝင်(၁၈)ဦးဖြင့် လုပ်ငန်းစဉ်(၈)ရပ် ချမှတ်၍ အင်တိုက်အားတိုက် ကြိုးပမ်း ဆောင်ရွက်လျက်ရှိကြောင်းသိရှိရသည်။ ထို့အတူ UNCTAD ဦးဆောင်သော UNDP၊ UNESCAP၊ ITC၊ UNIDO တို့ပါဝင်သည့် UN Cluster Mission အဖွဲ့နှင့် ကုန်သွယ်ရေးဖြင့် သက်ဆိုင်သည့်နယ်ပယ်များတွင် ပူးပေါင်း ဆောင်ရွက် လျက်ရှိသကဲ့သို့ LDC Graduation Time Frame နှင့်အညီ EVI ညွှန်းကိန်းများ တွက်ချက်နိုင်ရေးအတွက် လုပ်ငန်းစဉ်များ ချမှတ် ဆောင်ရွက်လျက်ရှိနေပါသည်။

ထိုနည်းတူပင် ကျေးလက်ဒေသဖွံ့ဖြိုးရေးနှင့် ဆင်းရဲမှုလျော့ချရေးသည် ဖွံ့ဖြိုးမှု အနည်းဆုံး နိုင်ငံစာရင်းမှ လွတ်မြောက်ရေးအတွက် များစွာအထောက်အကူပြုနိုင်သည်ဖြစ်ရာ ကျေးလက်ဒေသဖွံ့ဖြိုးရေးနှင့် ဆင်းရဲနွမ်းပါးမှုလျော့ချရေးအတွက်လည်း အထူးအလေးပေး ဆောင်ရွက်နေသည်ကို တွေ့ရပါသည်။ LDCစာရင်းမှ လွတ်မြောက်ရေး လုပ်ငန်းစဉ်များကိုမူ ၂၀၁၄ခုနှစ်မှစ၍ ဆောင်ရွက်ခဲ့ရာ သတ်မှတ်စံနှုန်းများ ပြည့်မီလာပါက ၂၀၁၇ခုနှစ်တွင် အကဲဖြတ်မှတ်တမ်းတင်ခံရ မည်ဖြစ်ပြီး ၂၀၂၀ခုနှစ်တွင် လွတ်မြောက်ကြောင်း ကြေငြာခံရမည်ဟုဆိုပါသည်။ လက်ရှိအချိန်တွင် နေ့စဉ်လစဉ် စာရင်းအင်းအချက်အလက်များ စုစည်းလျက်ရှိပြီး သက်ဆိုင်ရာ ဘာသာရပ် အလိုက် လိုအပ်သည့်အချက်များ၊ ဌာနများနှင့် ချိတ်ဆက်ဆောင်ရွက်ရန် လိုအပ်သည့် အပိုင်းများအား သေချာစွာ ဆောင်ရွက်လျက်ရှိသကဲ့သို့ အကဲဖြတ်မှတ်တမ်းပြုလျက်ရှိသော အဖွဲ့အစည်းများ မှလည်း လိုအပ်သည့် အကြံဉာဏ်များပေးကာ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက် ပေးလျက် ရှိကြောင်းတွေ့ရပါသည်။

မည်သို့ဆိုစေ LDC Graduation ဖြစ်စေပါနှင့်အညီ သတ်မှတ်ကာလ (၆)နှစ်အတွင်း လွတ်မြောက်စေမည့် ညွှန်းကိန်းများရရှိရေးအတွက်ဆိုပါလျှင် ပြည်သူများ၏ တက်ကြွစွာ ပူးပေါင်း ပါဝင်မှုသည်လည်း အဓိကကျသော အခန်းကဏ္ဍမှ ပါဝင်နေမည်မှာ သေချာလှသည်။ ထို့အတူ စီးပွားရေးထိခိုက်လွယ်မှုဆိုင်ရာ ဆပ်ကော်မတီ၏အဖွဲ့ဝင်ဖွဲ့စည်းထားသော နည်းပညာပိုင်းဆိုင်ရာ ကျွမ်းကျင်ပညာရှင်များပါဝင်သည့် အထောက်အကူပြုလုပ်ငန်းအဖွဲ့ အသီးသီးသည် သက်ဆိုင်ရာ ဝန်ကြီးဌာနများ အားလုံးထံ အတူတကွ ညီညာဖျဖြေ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်သွားကြရန် လိုအပ်မည်ဖြစ်ပါသည်။ သို့မှသာ ဖွံ့ဖြိုးမှုအနည်းဆုံးနိုင်ငံဖြစ်မှ လွတ်မြောက်ရေးအတွက် ပြည့်မီရန်လိုအပ်သည့် ကွက်လပ်လေးတစ်ခုကို အောင်မြင်စွာ ဖြည့်ဆည်းနိုင်လိမ့်မည် ဖြစ်ပါကြောင်း စုစည်း တင်ပြပါမည်။

စာကိုး ။ မြန်မာ့ဂုဏ်သိက္ခာကို ပြန်လည်သိမ်းပိုက်ခြင်း- မျူးဇော်၊

(၂၁-၁၁-၂၀၁၄) ကြေးမုံသတင်းစာ(ဒေသအလိုက်၊ ကဏ္ဍအလိုက်ရနိုင်သည့် အရင်းအမြစ်များကို ထိရောက်စွာအသုံးပြု၍ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှု ကြိုးပမ်းတည်ဆောက်)။